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zpráv
z Jednadvacítky

11. Patnáct nových monitorů dechu pře-
vzali zástupci dětského oddělení Uher-
skohradišťské nemocnice. Novorozené 
děti tak budou pod bezpečným dohledem 
spolehlivých přístrojů, jejichž pořízení 
zprostředkovala Nadace Křižovatka.

1. Rada Zlínského kraje navrhuje 
Ministerstvu kultury ČR, aby prohlásilo 
za kulturní památku kovárnu v Rymicích 
a křížovou cestu v Kvasicích. Umožnilo by 
to čerpat dotace z národních zdrojů na 
jejich stavební a restaurátorskou obnovu. 
V kraji se aktuálně nachází 1 390 nemovi-
tých kulturních památek.

20. Jubilejní 40. ročník Valašské rally 
ValMez přinesl divákům dramatickou 
podívanou. Z vítězství se radoval Václav 
Pech. Pilot vozu Ford Focus WRC se do 
čela posunul až v závěrečné rychlostní 
zkoušce, na níž se mu podařilo před-
stihnout úřadujícího domácího šampiona 
Jana Kopeckého.

10. Biocentrum zahrnující pět vodních tůní 
vzniká v okolí vodní nádrže v Míkovicích, 
místní části Uherského Hradiště. V tůních 
budou vytvořeny vhodné podmínky pro 
život chráněných živočichů. Nové biocent-
rum bude dokončeno ještě letos.

21. V letošním roce Zlínský kraj zavedl 
jako novinku program na podporu sebe-
obrany žáků na základních školách. Jeho 
smyslem je naučit děti správně reagovat 
na krizové situace. O dotace se přihlásilo 
29 základních škol, mezi které kraj rozdělí 
celkovou částku 1 044 000 korun.

 (red)

4. Do 20. května může veřejnost před-
kládat nominace na ocenění „Knihovna“ 
a „Knihovník“ Zlínského kraje za přínos 
k rozvoji veřejných knihovnických a infor-
mačních služeb a uchovávání literárního 
dědictví. Podrobné informace a nominač-
ní formuláře jsou zveřejněny na webu 
knihovny www.kfbz.cz i na webu kraje 
www.kr-zlinsky.cz.

15.  Nejlepším místem pro život ve 
Zlínském kraji jsou Luhačovice. Ukázal 
to průzkum Obce v datech. Luhačovice 
zabodovaly zejména díky nízké neza-
městnanosti, silné sociální i ekonomické 
stabilitě svých občanů a systematické 
snaze vedení města o růst počtu trvale 
přihlášených obyvatel.

9. Střechu domu s pečovatelskou služ-
bou v kroměřížské Nitranské ulici čeká 
oprava. Město za ni zaplatí téměř  
2 miliony korun. S opravou se začne 
1. května a práce by měly být hotové 
nejpozději do konce letošního července.

2. Výrobci nejkvalitnějších zemědělských 
nebo potravinářských výrobků se mohou 
hlásit do soutěže o značku Regionální 
potravina. Výherci budou 1. října oceněni 
na Dni Zlínského kraje. Zde budou také 
moci prezentovat a prodávat své výrobky. 
Více na www.regionalnipotravina.cz.

18. Letošní ročník soutěže Zlatý erb 
o nejlepší webové stránky měst a obcí 
zná své vítěze. V kategorii měst zvítězil 
Holešov, mezi obcemi si prvenství odnesly 
Huštěnovice. Krajské kolo soutěže uspo-
řádal spolek Český zavináč ve spolupráci 
se Zlínským krajem.

12. Webové stránky Krajské nemocnice 
T. Bati se oblékly do nového kabátu. 
Návštěvníkům nabízejí moderní design, 
jednodušší orientaci, intuitivní vyhle-
dávání i možnost zobrazení na všech 
mobilních zařízeních. Přesvědčit se o tom 
můžete na www.kntb.cz.

6. Archeologům se blízko uherskobrod-
ského sídliště Olšava podařilo zachytit 
a odkrýt kompletně dochovanou germán-
skou pec. Je dvoukomorová a pochází  
z 3. století našeho letopočtu. Našly se zde 
také střepy keramických nádob nebo kosti 
domácích zvířat.

3. Začátkem dubna se veřejnost rozlou-
čila s panem Františkem Zuskou, který 
by se letos v září dožil 90 let. Byl aktivní 
v souborech Vonica a Mužáci a také 
proslul svými slaměnými výrobky. Za 
toto své umění byl oceněn titulem Mistr 
tradiční rukodělné výroby Zlínského kraje.

14. Necelých 20 milionů korun bez DPH 
investuje město Vsetín do opravy lávky 
přes řeku Bečvu u Střední průmyslové 
školy strojnické. Rekonstrukce byla zahá-
jena v dubnu a dokončena by měla být na 
přelomu listopadu a prosince. Lávka, kte-
rou využívají pěší i cyklisté, bude během 
oprav uzavřená. 

19.  Po dvou a půl roce se v červnu do 
Valašského Meziříčí vrátí MHD zdarma 
pro všechny cestující. Město podepsalo 
smlouvu s novým dopravcem, kterým je 
společnost TQM – holding. Cestující se 
mohou těšit na nové moderní autobusy. 
Budou plně klimatizované, nízkopodlažní, 
bezbariérové a ekologické.

13. Novou stálou expozici s názvem „Ko-
menský na jevišti světa“ otevřeli v Muzeu 
J. A. Komenského v Uherském Brodě. Roz-
dělena je do tří částí. První z nich před-
stavuje Komenského labyrint a dobu, ve 
které žil, druhá je věnována multimédiím 
a audiovizi, třetí pak přibližuje myšlenkový 
odkaz učitele národů.

17. Dopravní průzkum, jehož cílem bylo 
zjistit intenzitu dopravy v místech, kudy 
denně projíždí nejvíce vozidel, proběhl 
v dubnu v Otrokovicích. Výsledná data 
poskytne otrokovická radnice Ministerstvu 
dopravy, se kterým bude jednat o výjimce 
ve zpoplatnění obchvatu města.

8. Středisko rané péče EDUCO Zlín 
pořádá 12. a 13. května v prostorách 
UTB mezinárodní konferenci o meziobo-
rové spolupráci. Určena je odborníkům 
i rodičům dětí se zdravotním postižením. 
Zlínský kraj poskytl záštitu v zastoupení 
Hany Ančincové, statutární náměstkyně 
hejtmana pro sociální oblast. Účast na 
konferenci je zdarma po registraci na 
www.ranapecezlin.cz.

5. Částkou přes 2 miliony korun podpoří 
Zlínský kraj dobrou kondici rodin s dětmi 
i seniorů. Rozdělil dotace na více než 50 
projektů pro organizace zajišťující reha-
bilitační a rekondiční cvičení pro rodiče 
s dětmi, seniory, osoby se zdravotním po-
stižením i důchodce. Dotace jsou určeny 
také na podporu dárcovství krve.

7.  Fakulta aplikované informatiky Uni-
verzity Tomáše Bati ve Zlíně má nového 
děkana. Stal se jím docent Jiří Vojtěšek, 
jenž na fakultě doposud působil jako 
proděkan pro bakalářské a magisterské 
studium. Ve funkci děkana teď vystřídal 
docenta Milana Adámka, kterému skonči-
lo funkční období.

16. Zástupci Zlínského a Trenčínského 
kraje slavnostně otevřeli opravenou 
silnici na česko-slovenské hranici. 
Zrekonstruováno bylo přes 7,5 kilome-
tru vozovky, na české straně jde o 3,5 
kilometru dlouhý úsek mezi hraničním 
přechodem Nová Bošáca a křižovatkou 
u kostela v Březové.

Krátce z regionu21

Zlínský kraj - 
oficiální stránka

www.kr-zlinsky.cz@zlinsky_kraj_official @zlinskykraj
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21Rozhovor s náměstkyní hejtmana Zlínského kraje

Paní náměstkyně, co aktuálně řešíte ve 
zdravotnictví?
Po dvou letech covidem vyvolaného ome-
zování plánované péče a extrémní zátěže 
některých oddělení se zdravotnictví vrací 
ke standardní péči o pacienty. Pokud je to 
jen trochu možné a v lidských silách, snaží 
se dohánět odložené plánované zákroky 
a vyšetření. Současně se řeší běžné provozní 
záležitosti, v běhu jsou důležité evrop-
ské projekty, jak pro nemocnice, tak pro 
zdravotnickou záchrannou službu, řeší se 
realizace i příprava dalších investic.

Co vás, potažmo krajské zdravotnictví, 
nejvíce zaměstnává?
Krajské zdravotnictví se potýká se stejnými 
problémy, jako zdravotnictví v celé České 
republice a to je v první řadě zdravotnický 
personál. Nedostatek zdravotníků je pro-
blém, který nyní graduje i z důvodu popu-
lačního poklesu v devadesátých letech. Stát 
je sice za výchovu další generace zdravotní-
ků zodpovědný, pojišťovny zase odpovídají 
za dostupnost péče svým pojištěncům, ale 
tuto klíčovou otázku musíme řešit i vlast-
ními silami. Zkrátka, musíme být mnohem 
aktivnější než dosud ve výchově vlastního 
personálu a začít už ve školách. Chceme-li 
zachovat dostupnost péče ve stávajícím 
rozsahu, musíme do výchovy a vzdělávání 

zdravotníků investovat dlouhodobě, moti-
vovat všechny, kdo se na vzdělávání podílejí 
nebo podílet mohou, ale dosud tak nečiní 
a samozřejmě se snažit o udržení stávají-
cího personálu i ve spolupráci s vedením 
měst a obcí. Důležitá je i spolupráce mezi 
zdravotnictvím a školstvím, i proto jsme 
svolali kulatý stůl odborníků z obou resortů, 
abychom si řekli, co můžeme udělat a zlepšit 
jako kraj a co musíme chtít po státu.

Pokud se bavíme o investicích, jak pokra-
čují akce v jednotlivých nemocnicích?
Investice pokračují podle plánu, který mají 
nemocnice dán. V Kroměřížské nemocnici 
jsme nedávno otevírali nové porodní sály 
a připravuje se přístavba pro příjmové am-
bulance a oční oddělení a další rekonstrukce 
chirurgického, gynekologického oddělení 
a operačních sálů. V Uherskohradišťské 
nemocnici se dokončuje plicní pavilon 
a připravuje se projekt na rekonstrukci 
takzvané staré interny. Vsetínská nemocnice 
má v provozu novou serverovnu, dokon-
čen je výběr dodavatele na rekonstrukci 
objektu, kam se přesune z nevyhovujících 
prostor pracoviště hemodialýzy, a pokračují 
projekční práce na přístavbu pro umístě-
ní magnetické rezonance. Připravovat se 
bude i další velká investice, a to chirurgický 
pavilon. A samozřejmě klíčová investice 

v Krajské nemocnici Tomáše Bati, která 
vybrala dodavatele na projekční práce pro 
výstavbu centrálního pavilonu interních 
oborů a urgentního příjmu. Dále připravuje 
rekonstrukci i dalších objektů: hematologic-
ko-transfuzního oddělení, hemodialýzy, cen-
trálních operačních sálů a dalších. Doplním 
ještě velkou investici zdravotnické záchran-
né služby do výjezdové základny v Otrokovi-
cích a nového operačního střediska ve Zlíně 
a výjezdové základny v Uherském Hradišti.

Každá nemocnice tedy připravuje své 
investice do modernizace areálu…
Ano, modernizace nemocnic je nepřetržitý 
proces. Žádná stavba, a platí to i pro nemoc-
niční objekty, není časuvzdorná a je zapotře-
bí neustále a průběžně investovat do oprav, 
údržby, reagovat na vývoj medicíny, techno-
logií i nečekaných potřeb s dopady na způ-
sob poskytování zdravotní péče. Své potřeby 
přinášejí i nové metody, třeba magnetická 
rezonance byla před nedávnem dostupná jen 
v několika nemocnicích v republice, dnes 
patří mezi prakticky běžná vyšetření. Před 
několika lety se naopak zavírala infekční 
oddělení, dnes vidíme, že infekční choroby 
se opět vracejí na scénu a je to zapotřebí brát 
velmi vážně. A podobných příkladů bychom 
našli jistě mnoho.
 Autor: Soňa Ličková

Náměstkyně Olga Sehnalová: S výchovou zdravotnického personálu 
musíme aktivněji začít už ve školách
Resort krajského zdravotnictví řídí náměstkyně hejtmana Olga Sehnalová. V rozhovoru pro Magazín 21 jsme se jí  
zeptali, jakým výzvám aktuálně čelí nemocnice založené Zlínským krajem, na čem nyní pracují a jaké novinky chystají. 
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Aktuálně ze Zlínského kraje21

Kvůli urychlenému poskytnutí peněz pro organizace, které ve Zlínském kraji poskytují sociální služby, se operativně, 
dříve než v původně předpokládaném termínu, sešlo 14. dubna Zastupitelstvo Zlínského kraje a schválilo finanční 
podporu pro zajištění sociálních služeb.

Hejtman Radim Holiš poděkoval pracovní-
kům sociálního odboru krajského úřadu za 
to, že v enormně krátkém čase a během ví-
kendu připravili podklady pro zastupitelstvo 
tak, aby organizace poskytující sociální služ-
by mohly dostat peníze co nejdříve. Jedná 
se o finance, které na základě žádosti kraje 
uvolňuje Ministerstvo práce a sociálních věcí 
ze státního rozpočtu, ovšem tyto prostředky 
se zpozdily kvůli státnímu rozpočtovému 
provizoriu, a tak kraj musel sociální služby 
prozatím saturovat návratnými půjčkami.
„Přestože jsme měli od vlády informaci, že 
rozhodnutí o uvolnění státních peněz přijde 
na kraj nejdříve v polovině dubna, překvapi-
vě jsme ho obdrželi již 6. dubna. Pracovníci 
sociálního odboru prakticky přes víkend 
celou agendu zprocesovali tak, aby zastupi-
telstvo mohlo dotace schválit. Za to jim moc 
děkuji,“ řekl hejtman Radim Holiš.
Statutární náměstkyně Hana Ančincová 
uvedla, že Zlínský kraj kromě částky přibliž-
ně 1 350 000 000 korun, které posílá do jed-
notlivých organizací na zajištění sociálních 
služeb v letošním roce, si ponechává ještě 
18 000 000 korun na rozvoj sociálních služeb 
v těch oblastech, které považuje za prioritní.
„Původně jsme žádali Ministerstvo práce 
a sociálních věcí o částku 1 818 869 000 
korun, ale obdrželi jsme pouze 1 365 056 755 
korun, tím pádem musíme přistoupit 

k redukčním mechanismům. Přesto sociální 
služby na území našeho regionu budou 
zajištěny. K disponování ponecháváme 
částku téměř 20 milionů korun, a to na 
rozvoj již existujících i nově vznikajících 
sociálních služeb, především komunitního 
typu, a dále na sociální služby navazující na 
proces transformace pro osoby se zdravot-
ním postižením,“ upřesnila Hana Ančin-
cová a dodala: „Oblast sociálních služeb je 
bohužel dlouhodobě podfinancovaná a jako 

naprostou nutnost vnímáme změnu financo-
vání resortu, jinak se do budoucna můžeme 
potýkat s obrovskými problémy se zajišťová-
ním sociálních služeb.“
Rychlé jednání Zlínského kraje v této věci 
ocenili také opoziční zastupitelé, kteří uzna-
li, že na odbor sociálních věcí byl vyvinut 
obrovský tlak a kvitovali, že bylo vše takto 
rychle připraveno ke schválení.

 Autor: Helena Mráčková

Zastupitelstvo schválilo přes 1,3 miliardy na sociální služby

Slib zastupitele složil nový člen krajského zastupitelstva Vojtěch Volf z KDU-ČSL, který nahradil svou 
stranickou kolegyni Zdislavu Odstrčilovou. Ta se mandátu vzdala, protože se stala  

náměstkyní ministra práce a sociálních věcí.

JSEM FYZICKÁ OSOBA
Jak mám o příspěvek žádat?
Požádejte si na davkyuk.mpsv.cz.

Na jak vysoký příspěvek mám nárok?
Solidární příspěvek je ve výši 3 000 Kč na oso-
bu ubytovanou v daném měsíci déle než 16 po 
sobě jdoucích dnů. Maximální příspěvek pro 
jednu domácnost je 12 000 Kč, tedy za 4 a více 
ubytovaných osob (včetně dětí). O příspěvek 
můžete zažádat měsíc zpětně.

Kde můžu nahlásit, že mám volné 
ubytování?
Svoji nabídku můžete zveřejnit v sekci „Nabíd-
nout pomoc“ na webu www.nasiukrajinci.cz.

Jak mám prokázat, že u mě Ukrajinci byd-
lí? Musím s nimi uzavřít smlouvu?
Není třeba uzavírat smlouvu. Do žádosti o pří-
spěvek uveďte identifikaci ubytovaných osob, 
aby bylo možné ověřit oprávněnost čerpání 
příspěvku.

Musím příspěvek danit?
Ne, tento příspěvek je od daně osvobozen.

JSEM OBEC/PRÁVNICKÁ OSOBA/
PODNIKAJÍCÍ FYZICKÁ OSOBA
Kdo má na příspěvek nárok?
Proplacení kompenzačního příspěvku se 
vztahuje na bezplatné nouzové ubytování 
v zařízeních ve vlastnictví kraje, obcí nebo 
jimi zřízených nebo založených organizací, 
právnických osob a podnikajících fyzických 
osob. Na příspěvek mají nárok ubytovatelé, 
kteří bydlení lidem z Ukrajiny už poskytují, 
i ti, kteří mají volné prostory a rádi by je 
nabídli.

Jaká je státem stanovená výše příspěvku?
Ve výši až do částky 200 Kč na ubytovanou 
osobu za noc v zařízeních ve vlastnictví 
územních samosprávných celků, jimi 
zřízených nebo založených organizací nebo 
v účelových zařízeních pro ubytování.

V případě bytů ve vlastnictví právnických 
osob je výše příspěvku omezena na 3 000 Kč 
na osobu za měsíc a max. 4 osoby v jednom 
bytě.

Ve výši až do částky 250 Kč na ubytovanou 
osobu za noc v zařízeních ve vlastnictví 
ostatních osob.

Co musím udělat pro získání příspěvku?
Finanční kompenzace náleží vlastníkům 
objektů, ve kterých dochází k bezplatnému 
ubytování uprchlíků. Za vlastníka je považo-
ván i oprávněný uživatel, např. nájemce. Po-
kud toto splňujete, musíte uzavřít smlouvu 
se Zlínským krajem.

Jak sjednám smlouvu s krajem?
Kontaktujte kolegyně na e-mailu: 
karla.kopecna@kr-zlinsky.cz nebo 
yvetta.polanska@kr-zlinsky.cz, případně na 
telefonu: 577 043 154, 577 043 182.

Lze vyplatit kompenzační příspěvek 
zpětně?
Ano. Kompenzační příspěvek lze vyplatit za 
bezplatné nouzové ubytování v období od 
24. 2. do 31. 3. 2022. Žádost naleznete na 
webových stránkách Zlínského kraje 
www.kr-zlinsky.cz.

Poradíme vám, jak žádat o kompenzační příspěvek na ubytování uprchlíků 
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Aktuálně ze Zlínského kraje 21

Druhou etapu výstavby cyklostezky Bečva – Vlára – Váh mezi obcemi Lužná a Valašské Příkazy přislíbil finančně podpořit 
Zlínský kraj. Stavba 11,4 kilometru dlouhého úseku by měla začít ještě letos, připravuje ji Sdružení obcí Hornolidečska.

„Předseda sdružení se na nás obrátil s žádostí 
o dotaci ve výši 30 milionů korun. Chceme ji 
podpořit z krajského rozpočtu na příští rok. 
Kromě toho má sdružení podánu žádost do 
krajského programu na podporu obnovy ven-
kova ve výši 21,6 milionu korun. O přidělení 
této dotace budeme rozhodovat začátkem 
května. Do tohoto projektu už bylo vloženo 
mnoho energie, úsilí i financí, a pokud jej 
nepodpoříme, úplně jej zastavíme. Navíc 
přidělená dotace od státu přesahující  
180 milionů korun se už do našeho území ne-
bude opakovat. To všechno jsou závažné dů-
vody, proč kraj musí tomuto projektu pomoci 
i nad rámec svého finančního komfortu,“ 
sdělil hejtman Zlínského kraje Radim Holiš.

Bez pomoci kraje by to nešlo
Druhá etapa výstavby cyklostezky Bečva – 
Vlára – Váh naváže na první etapu dokon-
čenou v loňském roce, na niž kraj poskytnul 
dotaci 12 milionů korun. Ta zahrnuje úsek 
od víceúčelového hřiště v Lužné do obce Ústí, 
kde se napojuje na cyklostezku Bečva. Cyklis-
té tedy mohou z Ústí pokračovat směrem na 
Vsetín a Valašské Meziříčí nebo na druhou 
stranu směrem na Velké Karlovice.
Celkové náklady na výstavbu druhé etapy cy-
klostezky činí 270 milionů korun. Na realizaci 

projektu se už vloni podařilo získat dotaci 
ze Státního fondu dopravní infrastruktury 
ve výši 183,5 milionu korun. To je historicky 
nejvyšší částka získaná na výstavbu cyklostez-
ky ve Zlínském kraji. „S ohledem na nárůst 
cen, který nikdo nepředpokládal, zůstává 
i přesto na obcích obrovská zátěž. Děkuji 
proto Zlínskému kraji za přislíbenou finanční 
pomoc, bez které bychom stavbu cyklostezky 
nemohli vůbec realizovat,“ uvedl předseda 
Sdružení obcí Hornolidečska a starosta Valaš-
ské Polanky Josef Daněk.

Výlet si užijí i děti nebo senioři
Dálková mezinárodní cyklostezka Bečva – 
Vlára – Váh, zkráceně Bevlava, propojí po 
svém dokončení Zlínský kraj se slovenským 
regionem Pováží. Díky mírnému profilu trasy 
si ji užijí nejen aktivní cyklisté, ale i rodiny 
s dětmi či aktivní senioři. V současnosti je už 
v provozu 35 kilometrů. Kromě úseku z Luž-
né do Ústí jde o 27 kilometrů dlouhý úsek 
z Valašských Klobouk přes Brumov-Bylnici 
a Vlárský průsmyk do Nemšové na Sloven-
sku, kde se cyklostezka Bevlava napojuje 
na Vážskou cyklomagistrálu, vedoucí přes 
Trenčín až do Piešťan.

 Autor: Jan Vandík

Kraj chce podpořit pokračování cyklostezky Bečva – Vlára – Váh

Významné rozvojové projekty obcí s rozší-
řenou působností (ORP) podpoří Zlínský 
kraj. Na základě výzvy kraje má každá obec 
připraven minimálně jeden svůj strategický 
rozvojový záměr, se kterým se bude ucházet 
o spolufinancování ze strany kraje. Ten má 
pro tyto účely vyčleněno 245 milionů korun.
Podpora se týká výhradně akcí investiční-
ho charakteru na obecním majetku a na 
pozemcích v majetku obce nebo kraje. Jde 
zejména o výstavbu či modernizaci veřejných 
prostranství, sportovišť, kulturních center, 
parkovacích ploch, dopravní infastruktury 
nebo prostor pro bydlení.

Mezi starosty je o podporu zájem
„Náš kraj se vylidňuje a lidé v produktivním 
věku od nás odcházejí jinam. Tento nepříz-
nivý stav musíme mimo jiné zvrátit většími 
investicemi do celého území kraje, aby se 
tady našim lidem po všech stránkách lépe 
žilo. Kromě investic do vlastního majetku se 
chceme nově soustředit na podporu směřo-
vanou přímo do všech třinácti obcí s rozšíře-
nou působností. Chceme jim pomoci rozjet 
jejich vlastní projekty, které zde významně 
napomohou zvýšit kvalitu a atraktivitu života. 
Mezi starosty je o tuto podporu velký zájem, 

protože jim pomůže realizovat klíčové akce, 
na něž by v mnoha případech jen velmi těžko 
získávali potřebné peníze,“ uvedl hejtman 
Radim Holiš.
Podmínkou je, že projekty musejí být zahá-
jeny nejdříve v roce 2021 a dokončeny nej-
později v roce 2025. Výše přidělené dotace se 
bude odvíjet od počtu obyvatel příslušné obce 
a bude ve výši maximálně 50 % celkových 
způsobilých výdajů. (van)

Hejtmanství pomůže obcím s jejich projekty
Nová tvář ve vedení úřadu

Krajský úřad Zlínského kraje má novou ře-
ditelku. Od 1. května 2022 se jí stala Jitka 
Hlavačková. Prostředí krajského úřadu dob-
ře zná, pracuje zde od roku 2006. Nejprve 
na Odboru projektového řízení, kde několik 
let vedla Oddělení přípravy a realizace pro-
jektů, od ledna 2021 do dubna 2022 pak 
působila ve funkci vedoucí Odboru Kancelář 
hejtmana. Studovala doktorské studium na 
Fakultě technologické Univerzity Tomáše 
Bati ve Zlíně. Na Newport International Uni-
versity pak vystudovala obor zaměřený na 
řízení společností, finance a personalistiku. 
Mezi její záliby patří cestování a sport.
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Doprava, spolupráce zdravotnických záchranných služeb, regionální rozvoj nebo cestovní ruch. O těchto tématech hovořili zá-
stupci Zlínského kraje a Trenčianského samosprávného kraje na společném jednání, které se uskutečnilo 6. dubna v Trenčíně.

Díky přeshraniční spolupráci 
a programu Interreg mohou 
být rozvíjeny regiony na obou 
stranách státní hranice. Jedním 
z projektů, který by chtěly oba 
kraje podpořit, je například 
výstavba přibližně 80 kilometrů 
dlouhého okruhu cyklostezek. 

11 kilometrů navíc
„Částkou 30 milionů korun 
přislíbila Rada Zlínského kraje 
spolufinancovat stavbu dalšího 
úseku cyklostezky Bečva – Vlá-
ra – Váh, konkrétně úseku mezi 
obcemi Lužná a Valašské Pří-
kazy. Její trasa se tím prodlouží 
o více než jedenáct kilometrů. 
Cyklostezka po svém dokončení 
propojí Zlínský kraj se sloven-
ským regionem Pováží,“ nastínil 
hejtman Zlínského kraje Radim 
Holiš posun na české straně.
V oblasti dopravy by kraje chtěly 
v úseku Horní Lideč – Púchov 
obnovit regionální spojení po 

železnici. Vlaky na této trase 
přestaly jezdit v roce 2019. Věcí 
se nyní budou zabývat Zlínský 
kraj, Ministerstvo dopravy a vý-
stavby SR a Železničná spoloč-
nost Slovensko, a. s.
Důležitým bodem jednání byla 
také spolupráce zdravotnických 

záchranných služeb. Dochází 
totiž k situacím, kdy tuzem-
ská záchranná služba je blíže 
případu, který se odehrává na 
druhé straně hranice a naopak. 
„Je naprosto zbytečné, aby 
pacient čekal na příjezd tamní 
záchranné služby. Někdy hrají 

roli minuty a poskytnutí rychlé 
první pomoci je pro život roz-
hodující. Jsem velmi rád, že se 
tato zásadní věc posunula a že si 
obě strany dokázaly specifiko-
vat podmínky, za kterých bude 
spolupráce zdravotníků možná,“ 
uvedl Radim Holiš.

Spolupráce přináší výsledky
Zlínský kraj a Trenčianský 
samosprávný kraj podepsaly 
dohodu o vzájemné spolupráci 
už v roce 2003, obnovena pak 
byla v roce 2005. „Dlouhodobá 
spolupráce je podpořena reál-
nými výsledky a projekty, které 
přinášejí užitek oběma krajům 
a jejich obyvatelům,“ řekl trenči-
anský župan Jaroslav Baška.
Spolupráci by kraje rády pro-
hloubily také v oblasti cestovní-
ho ruchu, v případě Cyrilome-
todějské stezky, hvězdáren nebo 
třeba kreativních center.
 Autor: Soňa Ličková

Jednání v Trenčíně – nové cyklostezky i obnova vlakových spojů 

Jednodušší přístup k bazilice na Svatém Hos-
týně umožní nová přístupová cesta, která by 
zde měla vzniknout ještě do konce letošního 
roku. Úprav se dočká také stávající autobu-
sová točna, k níž přibude parkoviště pro šest 
autobusů.
„Jsme historicky první Rada Zlínského kraje, 
která osobně jednala s Maticí Svatohostýnskou 
a hledala možnost, jak plánované projekty na 
poutním místě podpořit, toto je první z nich. 
Přislíbili jsme se podílet částkou 10 milionů 
korun. Svatý Hostýn je pro řadu lidí nejen 
z našeho kraje důležitým místem, kam chodí 
načerpat sílu, víru i naději. Velmi nám proto 
záleží na dalším zvelebování celého areálu, 
aby se zde návštěvníci cítili příjemně,“ uvedl 

hejtman Zlínského kraje Radim Holiš.
Nová přístupová cesta povede od točny auto-
busů po jižním svahu nad krajskou silnicí až 
po zpevněnou plochu u poutního domu číslo 
3. Lidé tak nebudou muset k bazilice stoupat 
pouze po schodišti, ale budou moci využít 
i snadnější trasu po nově vybudované cestě. 
Celkové náklady jsou vyčísleny na 30 milionů 
korun. Současná příjezdová cesta pro auta, 
která vede zleva, podél části křížové cesty, se 
v budoucnu promění v pěší zónu.
V dalších letech je na Svatém Hostýně pláno-
váno rozšíření parkoviště pod autobusovou 
točnou, vybudování odstavné plochy pro auta 
návštěvníků ubytovaných v poutních domech 
či nové informační centrum. (van)

Přístup k hostýnské bazilice bude do konce roku pohodlnější

Poskytnutí dotací na podporu obnovy venkova 
projednali krajští radní a doporučili je ke 
schválení krajskému zastupitelstvu 2. května. 
Konkrétně se jedná o 56 projektů, mezi které 
mají být rozděleny dotace přesahující 50 milio-
nů korun. „Mezi akcemi, které jsme doporučili 
k podpoře, jsou například revitalizace středu 
obce Bratřejov, rekonstrukce volnočasového 
centra ve Svárově, renovace zázemí sportovně-
-kulturního areálu Veselá, rekonstrukce střechy 

kulturního domu v Nítkovicích, úprava křižo-
vatky v Martinicích nebo zpracování územních 
plánů obcí Růžďka, Sazovice a Seninka,“ sdělil 
náměstek hejtmana Lubomír Traub, zodpověd-
ný za strategický rozvoj kraje.
Radní rovněž odsouhlasili a doporučili zastupi-
telům schválit přidělení dotací čtyřem obcím na 
jejich projekty v oblasti vodohospodářské infra-
struktury v celkové výši téměř 3 milionů korun. 
„Jmenovitě jsme podpořili investiční akce obcí 

Vysoké Pole a Drnovice řešící jejich napojení 
na skupinový vodovod Slavičín a také dva pro-
jekty na zpracování dokumentace pro územní 
rozhodnutí, a to kanalizaci a čistírnu odpad-
ních vod v Březnici na Zlínsku a splaškovou 
kanalizaci a intenzifikaci čistírny odpadních 
vod v Provodově,“ upřesnila Hana Ančincová, 
statutární náměstkyně hejtmana Zlínského 
kraje, zodpovědná za oblast životního prostředí.
 (van)

Radní podpořili rozvoj venkova více než 50 miliony korun
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Práce na obnově hospodářského dvora  
z 18. století začaly v březnu 2020. „Budovy 
bylo nutné staticky zajistit, opravit krovy, 
udělat nové přípojky sítí, fasády, terénní 
a sadové úpravy. Rovněž jsme vyřešili ochra-
nu sbírkového fondu, veškerého majetku 
a vybavení,“ popsala Martina Miláčková, 
ředitelka Muzea Kroměřížska, v jehož správě 
se Muzeum v přírodě Rymice nachází.
 
Rekonstrukce hospodářského dvora v Ry-
micích byla největší investiční akcí v historii 
Muzea Kroměřížska. „Celou opravu jsem 
pozorně sledovala a výsledek mě opravdu 
těší. Věřím, že návštěvníky zaujme nová 
expozice, která je zaměřena na tradiční 
postupy spojené s výrobou chleba, což pro 
lidi byla od nepaměti nejdůležitější potravi-
na,“ řekla krajská radní pro kulturu Zuzana 
Fišerová, která ocenila také skutečnost, že se 
na projekt podařilo získat finanční prostřed-
ky z Evropské unie.

Celkové náklady dosáhly 129 milionů korun, 
z toho 85 procent činí dotace evropského 
programu IROP, 10 procenty přispěl Zlínský 
kraj a 5 procenty se podílí státní rozpočet.
„Návštěvníci si jistě odnesou nejen řadu 
nových poznatků a informací, ale zažijí 
i neopakovatelnou atmosféru dob minulých, 
kterou toto místo nabízí. Zrekonstruovaný 
hospodářský dvůr a sousední renesanční 
tvrz tvoří pozoruhodný ucelený architekto-
nický komplex,“ uvedl hejtman Zlínského 
kraje Radim Holiš.

Největší investice v dějinách muzea
Při otevření dvora se návštěvníci mohou 
těšit na bohatý kulturní program. Vystoupí 
folklorní soubory Ječmínek a Malá Rusa-
va, cimbálová muzika Bukovinka a děti 
ze ZŠ Rymice. Účast přislíbila také vítězka 
televizního pořadu Peče celé Česko Petra 
Burianová, přítomna bude i folkloristka Bro-
nislava Millá Bečáková. Děti si budou moci 

nazdobit perníčky, prozkoumat hanácký kroj 
a vyzkoušet si řadu dalších aktivit. Připrave-
ny jsou rovněž komentované prohlídky nové 
expozice.
 Autor: Martina Malá

Návštěvníkům se otevře zrekonstruovaný hospodářský dvůr v Rymicích
Už v polovině května budou moci návštěvníci zavítat do zrekonstruovaného hospodářského dvora v Muzeu v přírodě Rymi-
ce. Nově se v něm nachází turistické zázemí s pokladnou a prodejem drobných suvenýrů, expozice Od kvásku ke klásku  
a prostory pro etnografický a archeologických depozitář. Slavnostní otevření se uskuteční 14. května v 10 hodin.

Sběr dat pro Digitální technickou mapu pokračuje
Zlínský kraj úspěšně pokračuje v pořizování dat pro Digitální technickou 
mapu, která obsahuje podrobný polohopis včetně dopravní a technické 
infrastruktury (inženýrských sítí) a bude využitelná ke sdílení podrobných 
informací o stavebních a technických objektech a zařízeních. Sloužit bude 
stavebníkům, Integrovanému záchrannému systému i účelům územního 
plánování apod. V obcích Zlínského kraje geodeti aktuálně provádějí 
značení speciální barvou a také mobilní mapování komunikací, při kterém 
využívají tzv. vlícovací body na tělese komunikace. Vlícovací body jsou geo-

deticky zaměřené a slouží ke zpřesnění mobilního mapování do požadova-
ných parametrů. U vybraných obcí se také provádí mapování technické in-
frastruktury – kanalizací, veřejného osvětlení a vodovodů. „Proto v ulicích 
své obce můžete potkat geodety s potřebnými přístroji, kteří vyhledanou 
trasu inženýrské sítě vyznačují značkovací barvou. Ta je určena speciálně 
k tomuto účelu, neškodí životnímu prostředí a je časem odbouratelná. 
Prosím tedy obyvatele, aby se neděsili, jinému účelu značkování opravdu 
neslouží,“ upřesnil Jiří Jaroš, radní Zlínského kraje pro digitalizaci. (ač)
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Proč Zlínský kraj vytvořil novou 
značku?
V posledních letech mění logo a vizuální styl 
nejen velké firmy, ale i města a kraje. Také 
Zlínský kraj chce jít s dobou, být moderní 
a mít vizuální styl, který nezapadne mezi 
ostatními. V souladu se svou SMART kon-
cepcí chce mít image chytrého regionu, který 
podporuje výzkum, vývoj a inovace. S tím 
je úzce spojeno budování regionální značky, 
osvěta v oblasti chytrých řešení a zvyšování 
atraktivity regionu pro stávající i nově pří-
chozí obyvatele a návštěvníky.

Jak probíhal výběr nové regionální 
a vizuální identity?
Přípravy na změnu začaly už v květnu 
loňského roku, kdy byla vyhlášena uzavřená 
jednokolová soutěž, ve které bylo osloveno 
pět kreativních agentur. Ze soutěže vzešly 
tři návrhy na regionální a vizuální identitu 
kraje, vítězný návrh agentury Little Greta 
vybrala desetičlenná hodnotící komise.

Na jaké myšlence je nová značka 
postavena?
Esencí regionu a východiskem pro tvorbu 
značky Zlínského kraje je „živý tvůrčí duch“. 

Tento prvek je v našem regionu zakořeněn 
odpradávna v řadě odvětví kulturních a krea-
tivních průmyslů – v designu, reklamě, filmu, 
animaci či v architektuře. Promítá se ale i do 
jednotlivých částí kraje – do podnikatelské-
ho modernistického Zlína, živého folkloru 
a skvělého vína na Slovácku, do dechbe-
roucích památek v Kroměříži zapsaných na 
seznamu UNESCO i do lidových produktů 
nebo krásných roubenek na Valašsku. Je to 
živá a živelná tvořivost, která má kvalitu, du-
cha a která často překračuje hranice našeho 
kraje.

Jak zní nový slogan?
Slogan Kraj bez hranic reprezentuje ne-
spoutanost tvůrčího ducha, překračování 
mentálních i geografických hranic, otevře-
nost světu, ambice a potřebu růstu. Stejně tak 
slogan komunikuje vymanění se ze stereo-
typů, vystoupení z komfortní zóny i smělost 
potřebnou k dosažení úspěchu. Zároveň 
v sobě nese otevřenost kraje jako instituce, 
odkaz na digitalizaci bořící hranice a usnad-
ňující komunikaci. Důležitý je i princip 
rozvoje regionu do budoucnosti: ne náhodou 
se Zlínský kraj drží na špici z hlediska výdajů 
na výzkum a vývoj a je lídrem v oblasti kul-
turních a kreativních průmyslů.

Jak vypadá nové logo a co znamená 
čtverec uprostřed?
Ústředním symbolem nového loga Zlínského 
kraje je čtverec. Ten představuje základnu 
všeho, co dělá náš kraj jedinečným – živý 
tvůrčí duch, podnikatelská DNA, tradi-
ce, světovost. Z této základny kraj vyrostl 
a vyrůstá. Čtverec ale můžeme vnímat 
i jako škatulku, do které je náš kraj často 
zařazován – „ta periferie s nízkými platy na 
východě republiky“. Z tohoto stereotypního 
zařazení se však náš kraj vymaňuje a přerůstá 
jej. Máme nespočet důkazů o tom, že lidé ze 

Zlínského kraje dokážou přijít s tvůrčím ře-
šením, které daleko překračuje hranice regi-
onu i republiky. V neposlední řadě je čtverec 
typický pro zlínskou architekturu a jeho čtyři 
rohy symbolizují čtyři historické okresy.

Jaká je základní barevnost?
Nový vizuální styl pracuje se čtyřmi základ-
ními barvami – černou, bílou, tmavě žlutou 
a světle žlutou. Žlutá barva je optimistická, 
progresivní, sebevědomá, ale i hravá a krea-
tivní. Druhotně je tato barva také odkazem 
na znak Zlínského kraje. Naopak černá 
barva je považována za vážnou, sofistikova-
nou, ukazuje eleganci a exkluzivitu. A proč 
jsme vynechali modrou barvu? Žlutomodrá 
kombinace je typická pro krajské město Zlín. 
Zlínský kraj ale není jen Zlín, i když jeho 
jméno nosíme hrdě ve svém názvu. Bylo 
potřeba zohlednit, že region tvoří 307 obcí 
a skládá se ze tří významných etnografických 
oblastí.

Kolik stál návrh nové vizuální  
identity?
Za nový grafický styl a regionální identitu 
kraj zaplatil necelých 500 tisíc korun.

Kraj mění vizuální identitu
Zlínský kraj se rozhodl po 18 letech změnit svou značku, vizuální styl, kterým se bude prezentovat veřejnosti. Nešlo o ně-
jaké unáhlené rozhodnutí, přípravy ke změně začaly už v květnu loňského roku s jasným cílem: budovat značku odpovída-
jící potřebám dnešní komunikace. Není to jen o novém logu, jde o celý grafický systém prvků – od barevnosti, typografie až 
po práci s fotografiemi. Zlínský kraj chce být originální, kreativní a otevřený příležitostem, což nový vizuální styl vystihuje. 

Zajímá vás nová vizuální identita 
Zlínského kraje a chcete se  
dozvědět víc?

Vše potřebné najdete na  

► www.krajbezhranic.cz

nebo se podívejte na naši animaci na YouTube:
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Radim Holiš, hejtman
„Aby náš kraj vystoupil z řady a lépe se 
prezentoval uvnitř i navenek, rozhodli jsme se 
po téměř dvaceti letech osvěžit jeho značku. 
Chtěli jsme najít nadčasovou regionální iden-
titu, která Zlínský kraj nejlépe vystihuje.“

Lubomír Traub, náměstek hejtmana 
zodpovědný za strategický rozvoj
„Na tomto návrhu nás nejvíce zaujala neo-
třelost, zajímavá práce s textem, ale i příběh, 
na kterém nová značka stojí. Typický čtverec 
zůstává a věřím, že i v novém pojetí bude jeho 
využití široké. Nyní nás čeká etapa setkávání 
a představování nového konceptu až k po-
stupnému rebrandingu. Proměna by měla být 
završena letos na podzim.“

Milan Plesar, zastupitel Zlínského 
kraje
„Nejdřív se mi to nelíbilo, ale čím víc se na 
něj dívám, tak se mi začíná líbit. Proč nebýt 
odvážný?“

Tomáš Nedvěd, kreativní ředitel 
Little Greta
„Naše agentura ve Zlínském kraji vznikla, 
proto víme, že to není odstrčený region na 
periferii. Historicky je v něm živý tvůrčí duch, 
i dnes jsou zde velice silné kreativní průmysly. 
Díky síle myšlenky a lidské kreativity jsme 
krajem bez hranic, protože slovy klasika, 
co chceme, můžeme. To vše zrcadlí nová – 
a poměrně neortodoxní – vizuální identita. 

Ta umožní Zlínskému kraji vykročit ze stínu 
a přerámovat image regionu právě ve výše 
popsaném, ambiciózním duchu.“

Jana Koldová, vedoucí oddělení regi-
onálního rozvoje a cestovního ruchu
„Nová vizuální identita Zlínského kraje je 
originální, dynamická, na první pohled odlišná 
od ostatních krajů. Evokuje kraj bez hranic, 
vychází z odkazu předků a navazuje na něj. 
Přitom ale není nezakotvena v jednom období, 
je otevřena novým příležitostem, spolupráci 
a kreativitě.“

Bob Stránský, vedoucí ateliéru 
Digitální design, Fakulta multimediál-
ních komunikací UTB
„Největší kvalitativní posun vidím v tom, že se 
k tvorbě nového řešení přistoupilo koncepčně 
jako k budování brandu, tj. ne jen loga jako 
značky sloužící k označení instituce, ale skuteč-
ně jako k plnohodnotné komunikační strategii 
Zlínského kraje. Výsledkem je silný a dle mého 
názoru uvěřitelný ‚příběh značky‘, se kterým 
se lze identifikovat. Navržený vizuální styl je 
pak jasným vyjádřením této myšlenky, včetně 
jisté míry provokativnosti. Úkolem značky 
totiž není dekorovat, dělat něco krásným, ale 
jasně – pomocí obrazových zkratek, symbolů 
apod. – sdělovat její podstatu. A už vůbec 
není jejím úkolem zalíbit se všem, což je stejně 
v době velké názorové různosti a neexistence 
sdíleného estetického kánonu nemožné.“

Lukáš Trčka, jednatel Technologického 
inovačního centra Zlínského kraje
„Pokud by někdo chtěl tvrdit, že vizuální styl 
není v dnešní době důležitý, popřel by mimo 
jiné hodnotu globálních značek, jako je Ama-
zon, Apple nebo Google, které stojí na vrcholu 
světových žebříčků. Jejich hodnota se počítá 
v miliardách dolarů a znají je už i malé děti. 
Domnívám se, že Zlínský kraj by se měl vydat 
na cestu komunikace prostřednictvím jedineč-
né identity, díky které bude znám v tuzemsku 
i zahraničí. A známost našeho kraje jistě otevře 
pomyslné dveře k novým kontraktům, které 
nás posunou nejen ekonomicky.“

Řekli o nové krajské identitě…

Jedinečný a nezaměnitelný. Takový je nový 
styl města Valašské Klobouky. Pracuje 
s motivem klobouku, který se vtiskává 
do originálního písmene abecedy – klo-
boukového „o“. To si město vzalo také do 
svého neotřelého loga. K tradicím odkazuje 
i barevnost vizuálního stylu, která vychází 
z barev na tradičním klobouckém kroji. Pro-
střednictvím nové vizuální identity se město 
navrací ke svým kořenům, ale v nadčasové 
a svěží formě.

Město Slavičín získalo svou novou image 
díky spolupráci s Univerzitou Tomáše 
Bati. Konkrétně se jednalo o návrh stu-
dentky Lenky Vomáčkové, která vyhrála 
studentskou soutěž. Její grafika odkazuje 
na umístění Slavičína v krásné kopcovité 
krajině Bílých Karpat. Nový vizuální styl se 
projevuje nejen v městském zpravodaji, pro-
pagačních materiálech a plakátech, ale i na 
řadě regionálních slavičínských produktů.

Staré logo města Uherský Ostroh neodpoví-
dalo potřebám dnešní komunikace a navíc se 
dle slov místostarosty Michala Janečky až příliš 
podobalo logu města Litovel. Bylo tedy třeba 
přistoupit ke změně a položit si otázku: Co je 
typické pro Uherský Ostroh? Čím se vyzna-
čuje? Ano, je to voda, hlavně řeka Morava. 
Uherský Ostroh je totiž ostrovem uprostřed 
Slovácka. S touto myšlenkou se nejlépe popa-
sovalo studio Little Greta, jež se stalo vítězem 
soutěže „Jednotný vizuální styl města“.

 Autor: Renáta Sikorová

I obce v našem kraji mění svůj styl
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Jako doma. V kroměřížské porodnici čekají maminky moderní pokoje 
Po osmi měsících byla v Kroměřížské nemocnici završena největší investiční akce uplynulého roku. Tamní porodní sály 
prošly modernizací a nastávající maminky se nyní mohou těšit na nově vybavené pokoje a příjemné domácí prostředí.

Na oddělení jsou nově tři samostatné po-
rodní boxy, dva z nich jsou vybaveny vanou 
pro porod do vody, k dispozici jsou také 
pomůcky usnadňující příchod miminka na 
svět. Pro tatínky je tu zřízena odpočinková 
místnost.
„Díky této modernizaci může Kroměříž-
ská nemocnice poskytovat špičkovou péči. 
Věřím, že se tady bude líbit nejen mamin-
kám, ale také lékařům a sestřičkám, kteří tu 
pracují,“ řekl hejtman Radim Holiš.
Náklady na rekonstrukci dosáhly více než 
12 milionů korun, nové přístrojové vybavení 
za 10 milionů korun bylo pořízeno v rámci 
98. výzvy IROP: Modernizace přístrojového 
vybavení Kroměřížské nemocnice a.s.
„Jak víme, rekonstrukce nemocnic je nepře-
tržitý proces, a toto je další střípek celkové 
obnovy, která bude pokračovat v návazných 
krocích,“ dodala náměstkyně hejtmana zod-
povědná za zdravotnictví ve Zlínském kraji 
Olga Sehnalová.
Hlavním cílem modernizace bylo vytvoření 
maximálního pohodlí a komfortu domácího 

prostředí. „Chtěli jsme vytvořit takové záze-
mí, ve kterém se budou maminky cítit dobře 
a bude jim to co nejvíce připomínat domov. 
Věřím, že se nám to povedlo a maminky 

u nás budou opravdu spokojené,“ uvedl pri-
mář gynekologicko-porodnického oddělení 
Lukáš Vacula.
 Autor: Soňa Ličková

Špičkovou robotickou ruku za bezmála  
2,5 milionu korun využívají nově chirurgové 
na centrálních operačních sálech Vsetínské 
nemocnice. Robotického asistenta kamery 
pro laparoskopii, jak se správně přístroj 
nazývá, nemocnice pořídila prostřednictvím 
dotačního programu REACT-EU. 
Robotickou ruku využívají hlavně u dlou-
hých, náročných operací. „Přístroj zobrazuje 
operační pole s maximální stabilitou obrazu, 
drží kameru stále ve stejné pozici, ovládání 
je jednoduché, pomocí joysticku nebo hla-

sových povelů,“ vysvětluje primář chirurgic-
kého oddělení Vsetínské nemocnice Radim 
Slováček a dodává: „Tímto jsme se dostali, 

co se vybavení týká, na špičkovou úroveň. 
Dostáváme se k detailnějšímu zobrazení 
operovaného pole, operační postupy jsou 
pro pacienta šetrnější, můžeme předejít 
některým pooperačním komplikacím. Je to 
velké plus, jak pro pacienty, tak pro lékaře.“
Laparoskopickými, videoasistovanými 
zákroky se vsetínští chirurgové zabývají již 
od jejich zavedení v České republice, tedy 
bezmála 25 let, a věnují se i náročným on-
kochirurgickým zákrokům.
 Autor: Lenka Plačková

Vsetínští chirurgové využívají špičkovou robotickou ruku

Program na výměnu zdrojů tepla v níz-
kopříjmových domácnostech Zlínského 
kraje, prostřednictvím něhož bude možné 
zažádat o kotlíkové dotace, bude vyhlášen 
v první dekádě května a pravděpodobně 
v první polovině června bude zahájen příjem 
žádostí. Podporována bude výměna kotlů na 
pevná paliva 1. a 2. emisní třídy v rodinných 
domech, bytových jednotkách v bytových do-
mech a nově, za splnění určitých podmínek, 
také v rekreačních objektech.
Výměna může být realizována nejdříve od 
1. ledna 2021 a žadatel musí být vlastníkem 
nebo spoluvlastníkem nemovitosti, v níž 

dochází k výměně, a splňovat podmínku 
nízkopříjmové domácnosti. Průměrný čistý 
příjem na osobu a rok všech členů domácnos-
ti, kteří žijí v nemovitosti, v níž se kotel mění, 
nesmí překročit v roce 2020 částku 170 900 
Kč. Výjimku pro dokládání příjmů tvoří 
domácnosti tvořené výhradně starobními či 
invalidními důchodci 3. stupně nebo žadateli, 
kteří pobírali dávky v hmotné nouzi nebo 
příspěvek na bydlení.
Jak velkou dotaci lze získat?
Zájemci o dotaci mohou požádat až o 95 % 
nákladů na výměnu neekologického kotle 
za plynový kondenzační kotel s dotací až 

100 000 Kč, tepelné čerpadlo s dotací nově až 
180 000 Kč nebo kotel na biomasu s dotací až 
130 000 Kč. Zásadní změnou, která reaguje 
na aktuální geopolitickou situaci, je omezení 
získání dotací na plynový kondenzační kotel, 
kdy bude dotace vyplacena jen v případě, že 
zájemci kotel vyměnili do 30. dubna 2022 
nebo doloží závaznou objednávku na plynový 
kondenzační kotel vystavenou k tomuto datu.
Aktuální informace jsou uvedeny na strán-
kách www.kr-zlinsky.cz/kotliky nebo je 
možné se obracet na infolinku 577 043 411, 
případně na e-mail: kotliky@kr-zlinsky.cz.
 (red)

Kdo a kdy si může zažádat o kotlíkové dotace?
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Dopravní infrastruktura a veřejná doprava zásadním způsobem ovlivňuje naše životy. Abychom se mohli dostat tam, 
kam potřebujeme, musí se o silnice a dopravu někdo starat. Silnice II. a III. třídy spravuje kraj prostřednictvím své 
příspěvkové organizace Ředitelství silnic Zlínského kraje. Jde o 1774 km silnic a 730 mostů a mostků, které jsou 
jejich součástí. Veřejnou dopravu řeší kraj ve spolupráci se společností Koordinátor veřejné dopravy Zlínského kraje 
(KOVED). Odbor dopravy a silničního hospodářství vede Ing. Tomáš Nedbal (na fotce zcela vpravo).

Více informací o Odboru dopravy a silničního hospodářství a kontakty na jednotlivé pracovníky 
najdete na www.kr-zlinsky.cz. Informace k výběrovým řízením jsou k dispozici v sekci Kariéra.

Odbor dopravy a silničního hospodářství

Dálnice a silnice I. třídy jsou ve vlastnictví 
státu. Jejich umístění, nové stavby a staveb-
ní úpravy povoluje Oddělení silničního 
hospodářství, které také schvaluje uložení 
inženýrských sítí, zřízení sjezdu na silnici ze 
sousední nemovitosti a další zásahy do silnic 
I. třídy. Rovněž také přezkoumává v odvo-
lacím řízení rozhodnutí vydaná obecními 
úřady ve vztahu k pozemním komunikacím. 
„Řešíme i různá omezení provozu včetně 
přechodného dopravního značení. Také se 
od roku 2018 intenzivně zaměřujeme na 
odstraňování nepovolených reklamních 
zařízení v ochranném pásmu silnic I. třídy,“ 
upřesňuje Emilie Klinkovská, vedoucí Oddě-
lení silničního hospodářství, které se rovněž 
zabývá bezpečností a plynulostí provozu, 
tedy činnostmi vedoucími k co nejnižší 
nehodovosti. Zlínský kraj byl prvním krajem, 
který měl vypracovanou podrobnou Strategii 
BESIP. Krajský manažer BESIP je jakýmsi 
styčným důstojníkem pro celý Zlínský kraj 
ve věcech bezpečnosti silničního provozu, ke 
které přispívají například projekty vedoucí ke 
zlepšení přehlednosti a viditelnosti přechodů 
pro chodce i preventivní aktivity. Prvenství 
Zlínskému kraji patří i v případě koncepce 
ITS (inteligentní transportní systémy), která 
řeší rozvoj dopravy prostřednictvím chytrých 
technologií. „Daří se nám být progresiv-
ní a inovativní. Schopnost hledat vhodná 
a účelná řešení vyžaduje vysoké pracovní 
nasazení a odbornost celého týmu. Rádi 
bychom mezi sebe přijali podobně zapálené 
nové kolegy,“ říká Tomáš Nedbal, vedoucí 
Odboru dopravy a silničního hospodářství.

Bezpečnost a dodržování předpisů
Pod Odbor dopravy a silničního hospodář-
ství patří také Oddělení dopravy a správ-
ních agend, jehož hlavní náplní je adminis-
trace dopravně správních agend v přenesené 
působnosti, týkajících se provozu vozidel 
a nákladní dopravy. V té zaměstnanci oddě-
lení zajišťují zejména státní odborný dozor, 
včetně řešení přestupků a agendy podnika-
telů v silniční dopravě. V oblasti provozu na 
pozemních komunikacích zajišťují přezkum 
rozhodnutí vydaných obcemi s rozšířenou 
působností, zadržení řidičských průkazů, 
bodové hodnocení a kontrolní vážení vozi-

del. Dále provádějí zkoušky učitelů autoškol, 
povolují a monitorují stanice technické 
kontroly a akreditovaná střediska pro výcvik 
řidičů. „Veřejnost někdy podceňuje a zneva-
žuje výsledky naší práce, které ovšem mohou 
zprostředkovaně zachraňovat životy. Lidé by 
si měli uvědomit, že pokutování přestupků 
není motivováno navyšováním příjmů obcí 
nebo kraje, ale má v prvé řadě přispívat ke 
zvyšování bezpečnosti silničního provozu,“ 
říká Petr Stuchlík, vedoucí Oddělení dopravy 
a správních agend.

Přeprava cestujících autobusy i vlaky
Zajištěním dopravní obslužnosti veřejnou 
hromadnou dopravou v kraji se zabývá Od-
dělení veřejné dopravy, které zabezpečuje 
veškeré smluvní vztahy s dopravci a obcemi. 
Kraj v této oblasti hospodaří s částkou ve výši 
cca 1,4 miliardy korun ročně, která je určena 
právě pro dopravce zajišťující veřejnou 
dopravu. Pracovníci oddělení vykonávají 
například agendy licenčního řízení, schvalují 
jízdní řády dopravců veřejné linkové do-
pravy, provádějí výkon státního odborného 
dozoru ve veřejné linkové dopravě a vydávají 
stanoviska k uzavírkám silnic. Podílejí se 
také na tvorbě odborných koncepcí a studií. 

Za účelem koordinace a optimalizace veřejné 
autobusové i vlakové dopravy kraj zřídil spo-
lečnost KOVED, která mimo jiné připravuje 
jízdní řády. „Na odbor dopravy se běžně 
obracejí lidé s různými dotazy. Všem se 
snažíme poradit. Je-li řešení jejich požadav-
ku v naší kompetenci, tak jej i vyřešit. Vždy 
hledáme cestu, jak lidem pomoci. V případě 
podnětů či stížností na nenavazující spoje 
se mohou lidé obracet přímo na společnost 
KOVED,“ doplňuje Tomáš Nedbal.
 Autor: Adéla Čuříková

Tato rubrika vychází z projektu „Strategické řízení a přívě-
tivý úřad Zlínského kraje“, reg. č. CZ.03.4.74/0.0/0.0/18_0
92/0014595“ financovaného Evropským sociálním fondem 
prostřednictvím Operačního programu Zaměstnanost  
a státním rozpočtem České republiky.

Hledáme  
odborníky do 

týmu
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Pustevny, Velké Karlovice, Bumbálka… anebo rozhledna Maruška, vrchol Kelčského Javorníku a samozřejmě Svatý 
Hostýn. Nejznámější turistické cíle Beskyd a Hostýnských vrchů budou i letos dostupnější pro cyklisty. A to nejen pro 
ty nejzdatnější, ale i pro rekreační cyklisty a rodiny s dětmi. Zlínský kraj bude v sezóně vypravovat dvě linky cyklo-
busů, které zájemce dovezou k hřebenovým partiím nejznámějších pohoří v regionu.

„Chceme, aby Integrovaná doprava Zlínské-
ho kraje pokryla nejen dopravu občanů za 
povinnostmi, do zaměstnání, do škol nebo 
na úřady, ale aby jim umožnila i aktivní 
trávení volného času, proto už od loňského 
roku nabízíme zájemcům tuto službu,“ uvedl 
náměstek hejtmana Zlínského kraje pro 
dopravu Radek Doležel.

Beskydy a Vsetínské vrchy
Už od 1. května 2022 vyjedou cyklobusy na 
Vsetínsko, a to až do 28. září. „O volných 
dnech, tedy vždy v sobotu, v neděli a o stát-
ních svátcích vyjede cyklobus v 8.35 hodin 
z autobusového nádraží ve Vsetíně a přes Vel-
ké Karlovice a Bumbálku vyveze cyklisty až 
na Pustevny (v 10.17 hodin), odkud se otevírá 
možnost vyrazit na Radhošťskou cyklotrasu 
nebo Radegastův okruh,“ říká Martin Štětkář, 
jednatel společnosti Koordinátor veřejné 
dopravy Zlínského kraje. Stejnou trasou se 
pak cyklobus vrátí zpátky do Vsetína. Po celé 
prázdniny, tedy od 1. července do 31. srpna, 
vyrazí cyklobus na Vsetínsko i v pracovní 
dny. Ve všední dny vyjede autobus s přívěsem 
na kola v 8.35 hodin z autobusového nádraží 
ve Vsetíně přes Velké Karlovice na Bumbál-
ku. Odtud se v 10.30 hodin vrátí přes Velké 
Karlovice zpátky do Vsetína. Každý cyklobus 
může přepravit až 22 jízdních kol. Kola navíc 
běžně přepravují i vlaky mezi Vsetínem a Vel-
kými Karlovicemi, takže je možné kombino-
vat přepravu cyklobusem a po železnici.

Hostýnské vrchy
Od 12. června do 28. září budou cyklobu-
sy jezdit také do Hostýnských vrchů, a to 
o víkendech a státních svátcích třikrát denně 
na trase Zlín – Troják – Tesák – Bystřice 
pod Hostýnem a zpět. Ze Zlína bude autobus 
vyjíždět ráno v 6.45, dopoledne v 10.20 
a odpoledne ve 14.20 hodin, z Bystřice 
pod Hostýnem ráno v 8.25, v poledním čase 
ve 12.05 a odpoledne v 16.25 hodin. Zájemci 
si tedy můžou zvolit celodenní nebo třeba 
jen půldenní výlet. Z Trojáku a Tesáku se 
cyklistům otevřou nejznámější hřebenové 
trasy v oblasti, z Bystřice je zase ideální 
vyrazit na horu, která dala masivu jméno – 
na Svatý Hostýn. O letních prázdninách, 
tedy od 1. července do 31. srpna, budou navíc 
cyklobusy jezdit po stejné trase i ve všední 
dny – v 7.40 a 12.30 hodin ze Zlína, v 9.00 
a ve 14.05 z Bystřice pod Hostýnem. Cyklo-
busy mají kapacitu 22 kol. Cena za přepravu 
kola cyklobusem nebo vlakem je v letošním 
roce stanovena na 10 korun.
 Autor: Jan Malý

Cyklobusy ve Zlínském kraji vyjíždějí od 1. května

Trénovat pod vedením členů 
národního týmu? To je TOP 
mezi splněnými sny v každém 
odvětví. Pro pět žáků a jednoho 
učitele Střední školy gastronomie 
a obchodu Zlín se tento sen stal 
skutečností.
Na konci března proběhl 
v Kulinářské Akademii Grosseto 
v Praze unikátní odborný kurz, 
který vedl přímo kapitán českého 
Juniorského národního týmu Lu-
káš Uher. Tomu asistoval Vojtěch 
Petržela, vítěz nejprestižnější 
české kuchařské soutěže Kuchař 
roku 2019/2020. „Žáci naší ško-
ly tak měli jedinečnou příležitost 
seznámit se s prací špičkových 

odborníků, kteří úspěšně repre-
zentují Českou republiku po ce-
lém světě,“ řekl Petr Úředníček, 
ředitel Střední školy gastronomie 
a obchodu Zlín.
Odborný kurz byl zaměřen na 
komplexní zpracování kachny. 
Připraveno bylo pět fenomenál-
ních pokrmů se zaměřením na 
různé tepelné úpravy.
Kurz škola získala od Asociace 
malých a středních podniků 
a živnostníků ČR za výbornou 
propagaci gastronomie. Absol-
venti kurzu jsou plní entuziazmu 
a motivace dále se zdokonalovat 
v oboru, který v současné době 
zažívá velký boom. (red)

Modernizovaná kuchyně a jídelna 
nově slouží strávníkům v Do-
mově mládeže na náměstí T. G. 
Masaryka ve Zlíně. Ten využívají 
žáci Střední průmyslové školy po-
lytechnické – COP Zlín i dalších 
zlínských škol. Investorem rekon-
strukce, která vyšla na 41 milionů 
korun, byl Zlínský kraj.
„Kuchyně byla dlouhodobě 
ve špatném stavu, proto jsme 
přistoupili k její rekonstrukci. 
Dobrou zprávou je, že se nám ji 
podařilo zrealizovat za cenu o 4 
miliony korun nižší oproti původ-
nímu předpokladu. Kuchařkám 
i kuchařům přeji, aby se jim 
v nových prostorách dobře vařilo, 
a všem strávníkům, aby jim zde 
chutnalo,“ uvedl hejtman Radim 
Holiš. Kuchyně se dočkala nových 
rozvodů elektroinstalace, vody, 
kanalizace i vzduchotechniky. In-
stalovány sem byly nové moderní 
technologie splňující současné 
vysoké hygienické nároky. Vybou-
rána byla většina starých příček 
a odstraněny nášlapné vrstvy 

podlah, které byly nahrazeny 
vinylovými povlaky a keramickou 
dlažbou. Instalovány byly nové 
příčky. Podhled varny a přilehlých 
místností je proveden systémem 
větraného stropu, který je součástí 
dodávky vzduchotechniky. Vymě-
něny byly také rozvody ústřední-
ho topení a klimatizace.

Rekonstrukce bude  
pokračovat
„Oprava kuchyně byla nezbytná 
i proto, že nezajišťuje stravování 
pouze pro žáky z polytechnické 
průmyslovky, ale i z dalších  
13 škol, kteří jsou zde ubytovaní. 
Denně se zde připraví 840 obědů, 
280 snídaní a 280 večeří,“ sdělila 
radní Zlínského kraje pro školství 
a kulturu Zuzana Fišerová a doda-
la, že šlo o první etapu rekon-
strukce Domova mládeže a další 
etapy budou následovat. Týkat se 
budou rekonstrukce prostor, které 
slouží pro ubytování.

 (van)

Domov mládeže ve Zlíně má 
novou kuchyni a jídelnu
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Nezávislé energetické poradenství a pomoc poskytuje kraji, městům a obcím, ale i podnikatelům a občanům už  
16 let Energetická agentura Zlínského kraje. Po celou dobu stojí v jejím čele Miroslava Knotková. V našem rozhovo-
ru jsme se jí mimo jiné zeptali, které projekty pomáhá Energetická agentura realizovat, jak můžeme dosáhnout větší 
energetické soběstačnosti nebo jak velký potenciál v sobě skýtá elektromobilita.

Paní ředitelko, přibližte nám prosím činnost 
Energetické agentury Zlínského kraje.
Už od roku 2006 pomáháme kraji, obcím, 
městům i jejich organizacím v oblasti 
energetiky. Například při sjednávání smluv 
na dodávky elektřiny a plynu, radíme jim 
s energetickým managementem či energe-
tickou legislativou, s nezbytným papírová-
ním. Nejvíce se ale věnujeme projektům na 
rekonstrukci budov tak, abychom zajistili 
jejich co možná nejnižší energetickou ná-
ročnost. Tedy aby se v nich výrazně ušetřilo 
za provoz, vytápění, ohřev vody, osvětlení. 
Například v Uherskohradišťské nemocnici 
díky systémovému přístupu k zateplení 
budov, rekonstrukci zdroje tepla, energeticky 
kvalitní výstavbě nových pavilonů, instalaci 
solárních kolektorů pro ohřev vody a fo-
tovoltaických systémů na výrobu elektřiny 
dosahují nyní roční úspory za energie až 
několika milionů korun.

Jaké další projekty se podařilo v poslední 
době realizovat?
V Bařicích–Velkých Těšanech na Kroměřížsku 
se nového hávu dočkala budova staré školy, 
která dlouhé roky chátrala. Vzniklo zde celkem 
pět bytů sociálního bydlení. Budova je nyní 
v takzvaném pasivním standardu, což zna-
mená, že má velmi nízkou spotřebu energie. 
Dále se povedlo velmi pěkně opravit a zateplit 
základní školu v Novém Hrozenkově nebo 
kulturní domy v Nedašově, Strání a Vlčnově. 
Dá se říci, že za 16 let své činnosti jsme v tomto 
ohledu zmodernizovali více než 600 budov 
v našem kraji.

Dá se vůbec vyčíslit, kolik peněz jste za tuto 
dobu pomohli kraji a obcím z různých do-
tačních zdrojů na tyto projekty získat?
Ano, tento přehled si vedeme. Jde o částku 
dosahující téměř 6 miliard korun. A zjednodu-
šeně se dá konstatovat, že jsme Zlínskému kraji 
zhodnotili každou korunu vloženou na náš 
provoz minimálně 76x. Pokud by se snížila by-
rokratická zátěž jednotlivých projektů, mohla 
by tato částka být ještě vyšší.

Zmínila jste budovy v pasivním standardu, 
nazývané též pasivní domy. Co si pod tímto 
pojmem můžeme představit?
Pasivní dům je postaven především na tom, že 
je kvalitně zaizolován plášť budovy a větrání 
v domě zajišťuje rekuperační jednotka, která, 
zjednodušeně řečeno, předehřívá venkovní 
vzduch. Zároveň vzduch i filtruje a tím ho zba-
vuje škodlivých nečistot a prachu. Maximálně 
se také využívají obnovitelné zdroje energie, 
tedy například tepelná čerpadla, fotovoltaické 

systémy nebo solární panely na ohřev vody. 
Pro představu: spotřeba energie v pasivním 
domě činí méně než 15 kWh na 1 m2 ročně, 
což je třikrát až čtyřikrát méně oproti běžnému 
standardu.

Můžete uvést pár příkladů budov z našeho 
kraje postavených v pasivním standardu?
Jsou to například dvě zbrojnice krajského Ha-
sičského záchranného sboru. První z nich už 
stojí ve Strategické průmyslové zóně Holešov, 
druhá, v Bystřici pod Hostýnem, je těsně před 
dokončením. Povedla se rovněž výstavba lé-
kařského domu a domova důchodců ve městě 
Zubří (na snímku).

V souvislosti s válkou na Ukrajině se často 
hovoří o možných výpadcích, nebo dokonce 
úplném zastavení dodávek zemního plynu 
z Ruska. Pokud by k tomu došlo, máme 
možnosti, jak se s tím vyrovnat?
V našem kraji je to v případě rodinných domů 
jednoznačně přechod ke spalování dřeva, pelet 
či dřevěných briket. U novostaveb a kvalitně 
zateplených budov přechod k tepelným čer-
padlům. Na všech střechách mohou být foto-
voltaické elektrárny nebo kolektory pro ohřev 
vody. Ve městech s centrálními zdroji tepla 
máme ve většině případů vícepalivové systémy. 
Nicméně zásadní je snížení stávající spotřeby 
energie, a to u všech kategorií spotřebitelů. Je 
potřeba více a komplexněji zateplovat a změnit 

chování ze spotřební společnosti na aktivní, 
udržitelně se rozvíjející. Jednou z dalších mož-
ných alternativ je i využít a rozšířit potenciál 
stanic produkujících bioplyn, který je vhodný 
k výrobě tepla i elektřiny.

Vidíte ještě nějaké další možnosti, jak 
bychom mohli dosáhnout větší energetické 
soběstačnosti?
Ve Zlínském kraji ročně produkujeme 200 000 
tun odpadu, který se ukládá na skládky, ale při-
tom by jej mohly energeticky využívat teplárny 
pro svoji výrobu tepla. I když by šlo o zcela 
ekologický proces spalování bez negativního 
dopadu na životní prostředí, panuje proti tomu 
iracionální odpor u části veřejnosti i některých 
politiků. Přitom by tento krok výrazně pomohl 
k větší stabilizaci cen tepla a zároveň by se tím 
vyřešila ekologická likvidace velké části produ-
kovaného a nevyužitelného odpadu.

Dalším z hojně diskutovaných témat sou-
časnosti je elektromobilita, patří jí podle vás 
budoucnost?
Výhody elektromobility jsou nesporné.  
Elektromobily neznečišťují ovzduší v místě 
použití a zejména ve městech se tedy jedná 
o vhodný dopravní prostředek. S rozvojem 
elektromobility se postupně zvyšuje uživatelský 
komfort těchto vozů. Roste počet veřejných 
dobíjecích stanic. A u domů s fotovoltaický-
mi systémy je navíc nově dotováno pořízení 
domácí dobíjecí stanice. Když se dnes na ulici 
rozhlédnete kolem sebe, vidíte, že ve většině 
aut sedí jeden člověk. Myslím, že uhlíková 
stopa každého z nás je dost vysoká a měli 
bychom se zamyslet nad tím, jak to můžeme 
změnit. Energetické úspory, lokální obnovitel-
né zdroje, omezení přepravy i elektropohony 
jsou řešením.

 Autor: Jan Vandík

Naše uhlíková stopa je vysoká. Zamysleme se, jak to změnit
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Zajímavosti / Křížovka21

   Tajenka prozradí, co může vyhrát ten, kdo nám vyluštěnou křížovku se svou adresou a telefonickým kon-
taktem doručí do 10. května na adresu: Oddělení komunikace a vnějších vztahů, Krajský úřad, tř. T. Bati 21, Zlín, 761 90, na obálku pište 
KŘÍŽOVKA; nebo e-mailem na: Magazin21@kr-zlinsky.cz. Tajenka v minulém čísle zněla: Kniha Hrady Zlínského kraje. Odměnu vyhráli: 
Zdeněk Kramoliš z Halenkova, Danuše Zelinová z Tlumačova a Marta Šenková z Bystřice pod Hostýnem. Gratulujeme!

LUŠTĚTE A VYHRAJTE

Otevřené brány zvou k objevování krásy kostelů ve Zlínském kraji
Od prvního května se ve Zlínském kraji zpří-
stupňují interiéry 26 kostelů, které si můžou 
návštěvníci zdarma prohlédnout s výkladem 
průvodců. Projekt Otevřené brány funguje již 
14. rokem díky spolupráci Zlínského kraje, 
Arcibiskupství olomouckého, Českobratrské 
církve evangelické, jednotlivých farností, 
měst a obcí. 
„Schválili jsme dotace v celkové výši 
1 137 000 korun na zajištění bezplatných 
průvodcovských služeb v kostelích po dobu 
následujících tří let. Během sezóny, která 
trvá do konce září, mohou zájemci objevovat 
hodnotu sakrálních památek a dozvědět se 
o nich řadu zajímavostí,“ řekla radní pro 
kulturu a školství Zuzana Fišerová.

Přehled otevíracích dob je uveden na 
webu www.otevrenebrany.cz.

Navštívit je možné tato místa:
Kostel sv. Štěpána Uherského – Francova Lhota 
Kostel Nanebevzetí Panny Marie – Holešov 
Kostel sv. Anny – Holešov 
Kostel sv. Jiljí – farnost Chropyně 
Kostel sv. Jana Křtitele – Kroměříž 
Kostel Panny Marie – Kroměříž 
Kostel sv. Mořice – Kroměříž 
Kostel sv. Archanděla Michaela – Lešná  
u Valašského Meziříčí
Kostel sv. Rodiny – Luhačovice 
Kostel sv. Jana Nepomuckého – Pohořelice 
Kostel sv. Martina – Pozlovice 
Poutní kostel Panny Marie Sněžné – Provodov 
Kostel Narození Panny Marie – Rajnochovice 
Kostel Nanebevzetí Panny Marie – Střílky 
Kostel sv. Jakuba Většího – Tečovice
Kostel Svatého Františka Xaverského – Uher-
ské Hradiště 

Kostel Zvěstování Panny Marie – Uherské 
Hradiště (foto na titulní straně) 
Kostel Všech svatých – Rožnov pod Radhoštěm 
Kostel Neposkvrněného početí Panny Marie – 
Uherský Brod 
Dřevěný toleranční kostel – Velká Lhota
Dřevěný barokní kostel Panny Marie Sněžné – 
Velké Karlovice 
Kostel sv. Vavřince – Vizovice 
Kostel Navštívení Panny Marie – Zašová
Evangelický kostel – Zlín 
Kostel sv. Filipa a Jakuba – Zlín 
Poutní chrám Narození Panny Marie –  
Zlín-Štípa (hm)

Otevřené 
brány
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MEZIŘÍČSKÁ A VSETÍNSKÁ  
MUZEJNÍ NOC 
20. 5., zámek Vsetín, 27. 5., zámek Kinských

Na zámku Vsetín můžete navštívit výstavy 
Malba/sklo/design, Byl jednou jeden kůň, 
dále stálé expozice o Valašsku i Templářský 
sklípek s rytířskou hernou. V pátek 20. květ-
na můžete vyrazit na Vsetínskou muzejní 
noc, která začne v 18 hodin. Muzejní noc 
se uskuteční také na zámku Kinských ve 
Valašském Meziříčí, a to v pátek 27. května 
od 19 hodin. Zámek Kinských láká i na 
výstavy a stálé expozice a nabízí také herny 
a edukační prostory pro děti. Muzeum 
regionu Valašsko zve rovněž na Zámek 
Lešná u Valašského Meziříčí, kde si můžete 
prohlédnout zámecké pokoje i vyhlášený 
park. Za návštěvu stojí i Hvězdárna Vsetín, 
která každý pátek pořádá večerní astrono-
mická pozorování.

► www.muzeumvalassko.cz

HANA MIKULENKOVÁ – FLOW
Krajská galerie výtvarného umění ve Zlíně

Mladá malířka Hana Mikulenková našla 
nekonečnou inspiraci pro svou tvorbu v exo-
tické přírodě indonéského Bali. Její malířský 
rukopis postavený na postupném vrstvení se 

blíží abstrakci s nádechem street artu. Na vý-
stavě autorka představuje především obrazy 
z posledního roku z cyklu pojmenovaného 
příznačně Flow.

► www.galeriezlin.cz

VÝSTAVA JAKO RŮŽE
Slovácké muzeum

V hlavní budově Slováckého muzea v Uher-

ském Hradišti je k vidění výstava Jako růže, 
která představuje vývoj měšťanského oděvu 
z období mezi lety 1880 až 1925. Převážně 
dámskou garderobu doplňují oděvy mužů, 
dětí, řada dobových módních doplňků 
a spodního prádla. Ve velkém sále muzea 
najdete interaktivní obrazovky, prostřednic-
tvím kterých si můžete vyzkoušet postupné 
oblékání dámských společenských šatů.

► www.slovackemuzeum.cz

HRAD MALENOVICE 
7. 5. (H)radovánky

V sobotu 7. května jste zváni na slavnostní 
zahájení návštěvní sezóny hradu Malenovi-
ce. Těšit se můžete na rodinnou hru s příro-

dovědnou tematikou, ukázky dravců, střelbu 
z luku a kuše, středověké dílny i kostýmy. 
Interiér hradu kromě prohlídkové trasy 
a zpřístupněné hradní věže nabízí několik 
stálých expozic, například Zvířata na Zemi 
a člověk nebo Na hradě nebydleli jen rytíři. 
Za návštěvu stojí i barokní hájenka v sou-
sedství hradu, která je rájem pro milovníky 
rukodělných řemesel.

► www.muzeum-zlin.cz

BUNDY ZELENÝ 
22.–23. července, Zádveřice

V přírodním areálu fotbalového hřiště v Zá-
dveřicích se v červenci uskuteční tradiční 
charitativní festival Bundy zelený, který je 
součástí projektu Pomáháme onkologii. 
Výtěžek z něj poputuje na Komplexní onko-
logické centrum KNTB ve Zlíně. Nadšenci 
country a folku se můžou těšit na 12 inter-
pretů a skupin, bohatou tombolu a spoustu 
dalších překvapení.

► www.bundyzeleny.cz

 Autor: Adéla Čuříková

Pozvánky z regionu
ZLÍN FILM FESTIVAL
26. 5.–1. 6., Zlín

Ve čtvrtek 26. května zahájení 62. ročníku Mezinárodního festivalu 
filnů pro děti a mládež oznámí ohňostroj u Kongresového centra, o den 
později se bude sázet festivalový strom naproti Baťova mrakodrapu. 
V rámci festivalu můžete zajít v sobotu 28. května do Městského divadla 
Zlín na komedii Art s Karlem Heřmánkem. Každoroční součástí dopro-
vodného programu je aukce filmových klapek, na kterou se můžete těšit 
v neděli 29. května, a chybět nebude ani odhalování hvězd na Chodníku 
slávy před Velkým kinem. Letošní hvězdy odkryjí v úterý 31. května 
herečka Barbora Seidlová a herec Jan Šťastný. Kromě promítání filmů 
v kině jsou v plánu i online projekce, koncerty a letní kino, ve kterém 
se budou promítat např. filmy Smrt na Nilu, Spider-Man: Bez domova, 
česká novinka Poslední závod i oblíbený Zátopek. Se jménem slavného 
sportovce je spojen i festivalový půlmaraton, který připomene 100. vý-
ročí narození Emila a Dany Zátopkových. V neděli 29. května se poběží 
kromě tradičního maratonu i rodinný běh na 1 400 metrů.

► www.zlinfest.cz
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Obrazem21

Záchranáři ze Zlínského kraje začali jako první v ČR používat elektromobil.Univerzita Tomáše Bati letos slaví 20 let.  Foto:  archiv UTB

Zaměstnanci krajského úřadu se opět zapojili do akce Ukliďme svět. Navštívili jsme kozí farmu Vizovice. Foto: Soňa Ličková

Představitelé kraje letos ocenili 18 vynikajících pracovníků školství. Jsou jimi: Eva Baštová (ZŠ Zlín Středová), Ctibor Boráň (ZŠ a MŠ Uherský Brod-
Havřice), Marie Borošová (SUPŠ Uh. Hradiště), Petr Hanáček (DDM Uh. Hradiště), Taťána Hnátková (SOŠ Luhačovice), Dagmar Janásová (ZŠ UNESCO 
Uh. Hradiště), Ludvík Kochaníček (SŠ-COPT Kroměříž), Jana Kotrlová (SOŠ Josefa Sousedíka Vsetín), Lenka Krčová (MŠ Sluníčko Holešov), Petr Machala 
(Gymnázium Uh. Hradiště), Marie Matušů (ZŠ Slušovice), Petr Navrátil (ZŠ Slavičín), Ilona Novotná (MŠ Dřínov), Jaroslava Pechancová (ZŠ Val. Klobouky), 
Adam Skovajsa (OA – VOŠ Uh. Hradiště), Dana Soukalová (ZŠ Zlín – Dřevnická), Radana Váňová (ZUŠ Zlín) a Helena Žajdlíková (ZŠ a MŠ Zlechov).   


